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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Szentmise bevezetése

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket, mint annak a titokzatos országnak a polgárait, amely 
országot Jézus Krisztus alapított. Végeredményben az egész Megváltás műve azért történt, 
hogy megteremtődjön annak a feltétele,  hogy a hívő emberek ebben a világban egy Isten 
akarta országban élhessenek, ha akarnak. Ajánljuk föl ma ezt a szentmisét Isten országának 
polgáraiért. Ennek az országnak az alaptörvénye a nyolc boldogság. Ezen a mai vasárnapon 
valamit  jó  lenne  megsejteni  abból  a  krisztusi  tanításból,  amely  tanítás  ezen  ország 
alaptörvényét a nyolc boldogságban határozta meg.

Szentbeszéd

Kedves  Testvérek!  Köszönöm,  hogy  múlt  vasárnap  elszenvedtétek  velem  együtt  ezt  a 
szentmiseáldozatot [betegen mutatta be Imre atya]. De lehet, hogy akkor, amikor az ember 
minden  erejét  összekapva  megpróbál  helytállni,  lehet,  hogy  Istennek  több  kegyelme árad 
ezáltal.  Mindenesetre  ma  legalább  egy-két  visszatekintő  gondolattal  szeretném  a  múlt 
vasárnapi üzenetet egyértelművé tenni, mert hiszen a mai vasárnap üzenete annak az alapja. 

Rendkívül fontos, hogy egyívű legyen az emberi életünk és a keresztény életünk is, és ez csak 
abban az esetben lehetséges, hogy ha a mi hívő életünk az Isten szeretetében gyökerezik. Nem 
szeretném mondani ezeket a nagyon kemény bibliai mondatokat: átkozott, aki az emberben 
bízik. Elég, ha az Isten szeretetében gyökerezik a szívünk és akkor az összes többivel ne is 
foglalkozzunk.  Ne  foglalkozzunk  az  emberi  gyengeségekkel,  gyarlóságokkal, 
gonoszságokkal, mert elegendő boldogságot jelent a számunkra, ha valóban Isten mindennél 
fontosabb az ember számára. Hiszen, ahogy múlt vasárnap is említettem, az egyetlen biztos 
pontot jelenti az életünkben, isteni kapcsolatunkban is és emberi kapcsolatainkban is. Istenhez 
tartozni és egymáshoz tartozni, ez a szeretet műve és ez elég. És pontosan a boldogságunknak 
ez  a  foglalata,  hogy  eljutunk-e  lélekben  odáig,  hogy  ez  elég  és  nem azzal  foglalkozunk 
állandóan,  hogy  milyen  megpróbáltatások  elé  állít  bennünket  a  világ,  állít  bennünket  a 
mindennapok világa, hanem valóban az Isten országának ez a biztos alapja elegendő kell,  
hogy legyen, hogy emberhez méltó életet éljünk. 

Csak valóban mondatokat egymás után helyezve. Isten megváltó műve a világ rendjének a 
helyreállítása. Ez megtörtént Jézus Krisztus születése által, Jézus Krisztus tanítása által, Jézus 
Krisztus művének a bemutatása által, aki úgy szerette a világot, hogy az életét adta oda érte,  
hogy a világ tanuljon ebből az igazságból, ez az igazság legyen az életünknek az igazsága. 
Amire  nem  gondolt  a  világ,  ami  Keresztelő  János  igehirdetésében  jelent  meg:  tartsatok 
bűnbánatot. Nagyon érdekes, hogy az egész bibliai gondolkodásunkban ez a fogalom nem 
szerepel, ez Keresztelő János által lépett elő. Miért? Mert Jézus, amikor elkezdi a tanítását,  
akkor ez az első megfogalmazott üzenet: változtassátok meg gondolkodásotokat. Mert csak 
azok tudják létrehozni az Isten országát, a mennyek országát Jézus Krisztus által és Jézus 
Krisztus segítségével, akik képesek megváltozni, megváltoztatni a gondolkodásukat. Ez nagy 
kihívás  minden  ember  számára,  elhagyni  valamit  valaminek  a  reményében.  Ez  csak 
kockázatokkal lehetséges és ez igen nagy erőt és nagy reményt jelenít meg az ember életében. 
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És természetesen az új, amire az ember igent mond, az megint rengeteg kockázatot vár el az 
embertől, hiszen nem tudja, mit hoz a holnap. Egyedül arra tud hivatkozni, hogy az Isten hívja 
erre az újra, és ha az Isten teszi ezt, akkor minden okunk megvan arra, hogy igent mondjunk.  
És pontosan ez jelenik meg minden emberi kapcsolatunkban. Nincs más emberi biztosítékunk, 
mint az, hogy egymással összetartozhatunk, ami természetesen az életünket jelenti, életünkkel 
fizetünk minden emberi kapcsolatért, ez az egyetlen emberi remény ebben a földi életben. 

Tehát  új  világ azok által  jön létre  Jézus  Krisztus  ösztönzésére,  akik  készek megváltozni,  
elhagyni azt, amit el kell hagyni és hinni Jézus Krisztusnak, aki egy újat ígér, és boldog az az 
ember, akinek Jézus ígérete elég. Ebben az új lehetőségben éljük a mindennapjainkat, Jézus 
Krisztus ezért jött erre a földre, hogy ezt a titokzatos országot megvalósítsa azok által, akik 
képesek megváltozni, akiknek nem elég saját maguk élete, akik azt a perspektívát, amit Jézus  
Krisztus jelenített meg, magukévá tudják tenni és meg tudják jeleníteni kapcsolataikban. 

És hivatkoztam az ószövetségi vallásoknak a nagy üzenetére. Testvérek, azt hiszem, hogy 
mindennél  fontosabb  ez,  különösen  ebben  a  mostani  világunkban,  hiszen  az  ószövetségi 
istenkirályságra  hivatkozó  vallások  szent  értékeket  kínálnak  föl  az  istenkirály  földi 
helytartóinak. Nagyon fontos igazság ez. Szent értékek nélkül belepusztulunk a földi értékek 
világába. Nem véletlen, hogy Jézus Krisztus megjelenését Keresztelő János így mutatta be a 
világnak: íme, az Isten báránya, aki elveszi a világ bűneit. A világ bűnéről beszéltem az egyik 
vasárnapon, a világ bűne a gyűlölet. Aki gyűlöl, az nem tud szeretni, aki gyűlöl, az nem tud 
emberrel összetartozni, az nem tud békét teremteni, az nem tud olyan közösséget létrehozni, 
amelyben az ember megelégedett és boldog lehet. 

Nagyon fontos  ez,  az  ókori  vallások üzenete,  a  szent  értékek ígérete  az  Istenkirály  földi 
helytartói számára. Hiszen az Isten azért a világmindenség Királya, mert a világ javát akarja, 
mert az Isten szereti a világot, szereti az embert, és értünk van. És a földi helytartói ennek az  
Istennek csak azok lehetnek, akik ezeket az isteni értékeket magukévá tudják tenni, a maguk 
gyarló,  esendő,  emberi  módján,  hibák,  tévedések  közepette,  de  ez  határozza  meg,  ez  az 
értékrend határozza meg az ő küldetésüket a világért, az emberekért. Hiszen az Isten földi 
helytartói az Isten értékeit kell hogy megjelenítsék ebben a világban az emberek javára. 

És itt van egy nagyon izgalmas mondat, amikor még szó sem volt jogállamiságról, szó sem 
volt evilági különböző értékekről, szó sem volt még Egyházról, hiszen ezt a titokzatos Isten 
országát Jézus alapította meg. Ez pedig már évezredekkel azt megelőzően elhangzik, mert a 
világnak  ezekre  az  értékekre  van  szükségük,  egy  nagyon  kényes  mondat,  amivel  jó,  ha 
szembesülünk, így hangzik: a földi értékek a vallási értékek alá tartoznak. A vallási értékeket 
ne  értsük félre,  értsük  helyesen.  A vallási  értékek azok,  amelyek az  Isten  akaratát,  Isten 
szándékát jelenítik meg, azt, hogy szeret és azt, hogy értünk van. 

És  itt  jön  az  elvallástalanodott  világnak  a  merénylete  az  isteni  értékek  ellen,  amit  így 
fogalmazott meg a pogányosodó világ, a világi mindennapokba visszacsúszó világ: Egyház és 
állam szétválasztása. Ez valójában azt jelenti,  hogy az isteni értékeket,  a vallási  értékeket 
leválasztani. Ne legyen beleszólásuk a világi értékek mindennapjaiba. És a világi értékek a 
meghatározók, azok a divat szerint meg az emberek igénye, emberek vágyai, emberek önzése 
szerint  alakíthatók  így  meg úgy  meg amúgy.  Nyilván  nem azt  jelenti  ez,  hogy  a  vallási  
értékeket képviselők mindig tökéletesen tudják megjeleníteni a szent értékeket, mint ahogy 
mi,  akik  ennek az  Isten  országának vagyunk a  polgárai,  mi  se  tudjuk ezeket  tökéletesen 
megjeleníteni minden helyzetben, minden körülmények között. De ezek akkor is értékek, ha 
mi erre nem vagyunk képesek, ha mi ezeket nem is tudjuk életre váltani nap mint nap. 
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Testvérek,  ezen fordul meg a Megváltás műve, ezen fordul meg a világ jövője.  És Jézus 
Krisztus  ezt  a  misztikus  országot,  az  Isten  országát,  a  mennyek  országát  pontosan  ezért 
alapította  meg,  hogy  ha  azok,  akik  magukévá  tudják  tenni  a  szent  értékeket,  Istennek  a 
fiaiként a szeretet jegyében tartoznak össze, egymás életét szolgálva tartoznak össze, akkor 
ennek az emberi életnek van jövője. 

Természetesen  még  erről  is  szóltam,  nem  tudom  mennyire  volt  világos,  hogy  ennek 
időfaktora van, ennek az evilági Isten országnak. Ez a mindennapokban teljesedik ki, ez nem 
úgy van,  mint  egy deus ex machina,  idehull  a  földre,  aztán minden ettől  kezdve eszerint  
történik.  Általunk  kell,  hogy  ez  az  Isten  országa  megvalósuljon.  Ezért  beszél  a  Biblia  
magvetésről,  az  elvetett  magnak  a  csodájáról,  ezért  beszél  a  Biblia  arról,  hogy  az  Isten 
országa, a mi egyházi életünk, a mi keresztény életünk megvalósulása időben teljesedik ki, 
buktatók közepette, tévedések, gyengeségek, gyarlóságok ellenére, de jelen van. Hogy milyen 
erővel van jelen, az Önökön múlik. Önökön múlik, ha ennek az országnak a polgárai,  ez 
rajtunk múlik, ha mi igazán ennek az országnak a polgáraiként vagyunk jelen úgy ebben a 
világban, mint a kovász a tésztában, amely átjárja és élteti az embert, élteti a világot. 

Testvérek, ez a keresztény életünk modellje, és ez a mai vasárnap pedig azt mondja, hogy 
ennek az országnak az alaptörvénye a nyolc boldogság. Értjük mi ezt a krisztusi üzenetet? 
Hát, ha Krisztus szavát értük, akkor értjük ezt is. Nyilvánvalóan ez nem azt jelenti, hogy a  
szegények, az üldözöttek, akik sírnak, akiket bántanak, azok a boldogok. Nem ez jelenti az 
életünk boldogságát, hanem pontosan azt jelenti, hogy ennek ellenére, ha szegények vagyunk, 
ha bántanak bennünket, ha irgalmatlanok velünk, üldöznek minket Isten miatt és az igazságok 
miatt, akkor is boldogok lehetünk. Mert Istenbe gyökerezik bele az életünk, aki pedig értünk 
van, aki minket szeret, aki a mi új és jobb életünket szolgálja Jézus Krisztus műve által. 

Nagyon  érdekes,  hogy  a  rendkívüli  kinyilatkoztatásokat  a  Biblia  hegyhez  hasonlítja.  Az 
Ószövetség népének a törvényeit  az Isten Mózes által  a Sínai-hegyen közölte a választott 
néppel. Jézus Krisztus az Újszövetség törvényeit a galileai hegyen, a nyolc boldogság hegyén 
közölte velünk. Hallottuk a nyolc boldogságnak az üzenetét. Ma már sajnos a hegynek ez a 
fajta szerepe elhomályosult ‒ ez sem véletlen ‒, ahol rendkívüli kinyilatkoztatások hangzanak 
el. Miért? Egyszerűen azért, mert ahhoz, hogy az ember feljusson a hegyre, ahol az ég és a 
föld ölelkezik, ahol az isteni és az emberi találkozik, ahhoz vállalni kell a feljutás fáradalmait. 
A  modern  ember  ezeket  a  fájdalmakat,  a  hegyre  feljutásnak  a  nehézséget  nem  vállalja. 
Lanovkával föl lehet menni a hegytetőre, föl lehet autóval száguldani a hegytetőre, csak ebben 
az esetben hiányoznak mindazok a megpróbáltatások, amikbe kerül följutni az isteni világba, 
a hegynek, a csúcsnak a világába. Ahhoz megpróbáltatás, fájdalom, bevetés szükséges. 

Nem véletlen,  hogy a  legkülönbözőbb megújulási  lelki  mozgalmak is  a  hegyre hívnak el 
bennünket. A hirdetésekre gondolok, jöjjetek Medjugorjéba, és aki már volt ott, az tudja mit 
jelent fölmászni a hegytetőre, de az összes többi ilyen meghívást előállíthatjuk. A hegy azért 
veszítette  el  ezt  a  rendkívüli  üzenetét,  mert  autóval  följutni,  vagy  bármi  más  emelővel 
fölmenni a hegytetőre, az nem lesz az égnek meg a földnek a találkozása. Az éggel találkozni, 
az istenivel találkozni, ahhoz az embernek meg kell feszülni. Különben fölmehet a hegytetőre, 
panorámakép terül elé, és? Semmi üzenete nem lesz. Csak akkor, ha ő maga is beletette azt, 
amit vár tőle az Isten, hogy ebben a csúcs-élményben része legyen az embernek. 

Testvérek,  a  boldogságok csúcs-élmények.  A boldogságok mindig az Istenre hivatkoznak, 
mint forrásra. Nem véletlen, hogy a pogány vallások istenei a boldogok. Miért tartották a 
pogány isteneket boldognak az emberek? Azért, mert az emberek vágyait teljesítették meg, az 
emberek vágyai öltöttek testet ezekben az istenekben. Valami olyan értékeket jelenítettek meg 
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a  számunkra,  amelyekre  mindannyian vágyakoztunk,  az  ő  boldogságukra,  akiknek semmi 
hiányuk nincs. Csakhogy a pogány istenek soha nem óhajtották megosztani a boldogságukat 
az emberekkel.  Elhúzták a madzagot az emberek előtt  és lehetett  elmélkedni,  álmélkodni. 
Micsoda  más  az  Isten  boldogsága,  az  Isten  dicsősége,  aki  meg  akarja  osztani  velünk  a 
boldogságát. Hát akkor, amikor mi ezekre a boldogságokra gondolunk, akkor valóban, kedves 
Testvérek, ez a legfontosabb üzenet. A boldogságok a kicsiknek a győzelmeit jelentik. Olyan 
győzelmet jelentenek, ami az ember számára természetes ‒ és emberi erővel lehetetlen. 

Nagyon érdekes, hogy az arám nyelv a boldogságot egy sajátos fogalommal adja vissza: asré, 
ami azt jelenti, hogy hajrá, azt jelenti, hogy bravó, a kicsiknek a győzelmét jelenti. Valami  
olyanra  képes  az  ember  akkor,  amikor  tudja  vállalni  a  szegénységet,  tudja  vállalni  az 
üldöztetést, a megpróbáltatást, a megaláztatásokat, akkor az ember egy olyan győzelmet arat, 
ami emberileg elvárhatatlan, ami emberileg lehetetlen, de pontosan azt jelenti, hogy az ember 
valamiképpen Istenbe öltözködik akkor, amikor ezekről a boldogságokról van szó. Mit jelent, 
hogy Istenbe öltözködünk? Egyszerűen azt jelenti, hogy függetlenedni tudunk a történésektől, 
és éppen ebben van az Isten boldogsága. Az Isten nem aszerint boldog, hogy minden rendben 
van, nem aszerint szomorú, mert semmi sincs rendben. Így nem lehet a világ történéseihez 
állni.  Isten  nem aszerint  boldog  vagy  boldogtalan,  hogy  éppen  mi  éri  és  mi  nem.  Isten 
független a  jajoktól  és  független a  javaktól  is.  A mi boldogságunk,  Testvérek,  ezt  akarja  
kifejezni.  Nem  attól  függ  a  boldogságunk,  hogy  jólétben  élünk  és  nem  attól  függ  a 
boldogtalanság,  hogy  különböző  gondjaink,  bajaink  és  problémáink  vannak.  Függetlenek 
vagyunk ettől, szabadok vagyunk, megszabadít, megment bennünket a korlátainktól az Isten. 
És nem annak a függvénye a boldogságunk, hogy minden rendben van körülöttünk és evilági 
módon minden úgy működik, ahogy azt elterveztük és a boldogtalanságunk sem azon múlik, 
hogy mit művel a világ velünk. Minden azon múlik, hogy Istenhez tartozunk.

Ennek a mai vasárnapnak ez az üzenete, és én azt kérem a Jóistentől mindannyiunk számára, 
hogy ha már Jézus Krisztushoz csatlakoztunk és ehhez a csodálatos mennyek országához, 
Isten országához tartozunk, amely Isten szeretetéből él, amely Isten jóságából tartozik össze, 
akkor mi éljünk egymást szeretetéből, éljünk egymás jóságából. És ebben az esetben akár jó, 
akár  rossz  történik  velünk,  mi  függetlenek  és  szabadok  vagyunk,  mert  van  Istenünk  és 
Istenben megelégedett és boldog az ember. Hát hajrá!

+  A M E N  +

Szentmise befejezése

Kedves Testvérek! Az áldás előtt két fontos üzenetet szeretnék megfogalmazni. Az egyik: 
éppen ezen a héten ünnepeltük Merici Szent Angélát, aki a szegény leánygyerekeknek volt a 
nagy felkarolója abban az időben, amikor még az általános oktatás csak a jómódban élőknek 
volt lehetséges. Nagyon sokat köszönhet Európa az ő szolgálatának. És én szeretnék hinni 
abban, hogy nagyon sokat köszönhet Európa a Magyar Máltai Szeretetszolgálat szolgálatának. 
Jövő héten, 31-én lesz Szalézi Szent Ferenc ünnepe, a szalézi szerzetesek nagy ünnepnapja is.  
Bosco Szent János az utcagyerekeket, a fiúgyerekeket karolta föl és hatalmas szolgálatokat 
tett  Európának  és  Európáért.  Azt  mondtam,  hogy  a  boldogságok  a  kicsinyek  győzelmét 
jelentik, azoknak a győzelmét, akik esélytelenek. Ez olyan, mint tegnap este, mi lett volna,  
hogyha a Vasas legyőzi a Ferencvárost. Hát le nem győzte ugyan, mint esélytelen, de azért két 
pontot elvett a győztesnek előre kikiáltottól. 

Kedden,  31-én  a  Magyar  Máltai  Szeretetszolgálat  által  felkarolt,  elsősorban  cigány-
gyerekeknek a nagy ünnepe lesz az Uránia moziban. Lesz egy nagy hangversenye azoknak a 
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kis  cigánygyerekeknek,  akik  nem  a  gazdag  cigányoknak  a  gyerekei,  nem  a  100  tagú 
zenekarnak a tagjai, hanem akik pár évvel ezelőtt még zeneeszközt kezükbe sem vehettek, és 
ma  már  olyan  esemény  lesz  ez  az  este,  ami  a  nyugat-európai  különböző  csodálatos 
fellépéseiknek a hírét idehaza is megjeleníti. Hát ez a kicsik győzelme. Reménykedem abban,  
hogy  ezen  a  területen  van  lehetősége  az  embernek,  hogy  a  boldogságok  jegyében  az 
esélytelenek győzelméért ne csak drukkoljon, hanem tegyen is.

És a másik nagyon fontos üzenet. Ezen a héten lesz Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepe, 
február  2-án,  csütörtöki  nap  lesz  Urunk  bemutatása  a  templomban.  Annak  a  Jézusnak  a 
bemutatása, aki maga mondta: nem azért jöttem, hogy nekem szolgáljanak, hanem hogy én 
szolgáljak. Ezen a napon megköszönhetjük Jézus szolgálatát, amely szolgálatnak a műve az 
Isten  országának  a  jelenléte,  amely  országhoz  azok  tartoznak,  akik  fölismerték  azt,  hogy 
egymás életének a szolgálata az ember életműve.

+  Á L D Á S  +
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